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De danske virksomheder 
agerer fortsat i en volatil 
verden hvor udsvingene 
er store og rammer 
hurtigere og hårdere 
end nogensinde før.
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Forord

Dansk erhvervsliv er afgørende 
for Danmark. Virksomhederne 
skaber eksport og beskæftigelse, 
og beriger kunder over alt på 
kloden med innovative produk-
ter og gode løsninger.

De danske virksomheder er velansete ude i 
verden. Det skal vi glæde os over. Et stærkt 
erhvervsliv er nemlig fundamentet for et 
stærkt Danmark.

Men vi må aldrig tage det gode renommé 
og væksten for givet. Hen over de seneste 
år, hvor pandemi, energikrise, inflation, 
knækkede forsyningskæder og krig har 
været en del af hverdagen, har vi alle sam-
men været vidner til, hvor svært det er at 
drive virksomhed i en ny virkelighed.

erFaringer er guld værd 
Det har været svære år for dansk erhvervs-
liv. Alle har været ramt på forskellige 
måder, og heldigvis har mange klaret sig 
godt gennem kriserne indtil nu.

Men der er ingen tegn på at uforudsigelig-
heden fortager sig. Tværtimod. De danske 
virksomheder agerer fortsat i en volatil 
verden hvor udsvingene er store og ram-
mer hurtigere og hårdere end nogensinde 
før.

Den robusthed som danske virksomhe-
der har opbygget gennem de seneste års 
erfaringer, er fortsat relevant. Og mod-
standskraft er stadig en efterspurgt kom-
petence.

Men det handler ikke kun om at kunne 
forsvare forretningen. En uforudsigelig 
verden med store udsving rummer også 
unikke muligheder. Det er der mange dan-
ske virksomheder der har vist gennem de 

seneste år. De har aktivt og agilt opsøgt nye 
muligheder, grebet dem, og omsat dem til 
vækst.

Det er det mindset og de evner, der skal 
kendetegne dansk erhvervsliv nu og i frem-
tiden. Og det er den slags kompetencer, 
som vi er med til at opbygge i de danske 
virksomheder, så de i højere grad kan være 
på forkant og proaktivt stræbe efter vækst 
og eksport.

Og mindsettet gælder også for os i Indu-
striens Fond, når vi arbejder for at øge 
dansk erhvervslivs konkurrenceevne og 
styrke virksomhedernes position på det 
globale marked. Det arbejde skal vi hele 
tiden videreudvikle, så vi skaber maksimal 
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effekt inden for de temaer, vi beskæftiger os 
med: bæredygtig produktion, cybersikker-
hed, nye teknologier og internationalisering.

intensiverede 
indsatser øger eFFekten
Og der er sket meget i det forgangne år. Ser 
vi på bæredygtig produktion, så har vi i 2023 
særligt haft fokus på at skabe viden og data 
om emnet, og sat projekter i gang, der hjæl-
per danske produktionsvirksomheder med at 
minimere deres negative aftryk på biodiver-
siteten, klimaet og miljøet. Vi har også foldet 
vores arbejde med bæredygtig produktion 
yderligere ud, så vores planer – og den røde 
tråd – peger langt ind i fremtiden. Blandt 
andet har vi mobiliseret forskellige aktører i 
og omkring dansk erhvervsliv, så vi sammen 
får skabt verdens mest bæredygtige produkti-
onssektor her i Danmark.
 
Inden for cybersikkerhed har fonden fortsat 
sit arbejde med at gøre danske virksomheder 
førende i at udvikle og anvende ansvarlige og 
sikre løsninger. I 2023 har vi især fokuseret 
på cybersikkerhed i danske virksomheders 
værdikæder og har også stillet skarpt på virk-
somhedernes manglende adgang til relevante 
kompetencer inden for cybersikkerhed. For 
begge deles vedkommende, er der tale om 
indsatser, der rækker langt ud i fremtiden.

Vores aktiviteter inden for nye teknologier 
kredsede i 2023 især omkring implemente-
ring og optimal udnyttelse. Arbejdet med at 
tage nye teknologier til sig i produktionen, i 
produkter og i kunderelationer er vanskeligt 
for små og mellemstore virksomheder med 
begrænsede ressourcer og ekspertise. Derfor 
har vi blandt andet fokuseret på udbredelse 
og udnyttelse af kunstig intelligens, 3D-print 
og nye materialer. Alle sammen teknologier, 
der rummer kolossale potentialer, og som 
kommer til at præge dansk erhvervsliv og 
virksomhedernes konkurrenceevne i mange 
år frem.

Og vender vi igen blikket ud mod en verden i 
voldsom forandring, så er det lige præcis dér, 
vi har fokuseret vores arbejde med interna-
tionalisering. Det er derude, på det globale 
marked, at danske virksomheders konkurren-
ceevne skal stå sin prøve. Og det er også i det 
lys, at vi i 2023 har haft særlig fokus på at øge 
kompetenceniveauet i små og mellemstore 
virksomheder, så de kan gå mere strategisk til 
eksportopgaven og etablere værdiskabende 
internationale samarbejder. 

De indsatser peger langt ind i fremtiden og 
det samme gælder for vores arbejde med 
at øge diversiteten og det globale mindset i 
dansk erhvervsliv.

En uforudsigelig verden med 
store udsving rummer også 
unikke muligheder.
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stÅlsat Fokus pÅ 
styrket konkurrenceevne
Selvom verden forandrer sig med høj 
hastighed, så vurderer vi, at fondens stra-
tegi er både robust og agil. Sporene er lagt 
mod en fremtid hvor danske virksomhe-
der fortsat er relevante og leverer attraktive 
produkter der efterspørges i hele verden.

Den fremtidsvision kalder på en handle-
kraftig fond der fokuserer på at fremme 
dansk erhvervslivs konkurrenceevne gen-
nem nye indsatser, som ellers ikke ville 
være blevet løftet. Det gjorde vi i 2023 og 
det kommer vi også til at gøre i 2024. Begge 
dele kan du læse mere om her i årsberet-
ningen.

God læselyst!

Lars-Peter Søbye
Bestyrelsesformand

Thomas Hofman-Bang
Adm. direktør
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strategi
Industriens Fond arbejder for at fremme dansk erhvervslivs konkurrenceevne. Det gør vi på mange forskellige 
måder, men indsatsen tager først og fremmest udgangspunkt i de projekter og initiativer som vi igangsætter. 
Enten på egen hånd eller sammen med samarbejdspartnere i og omkring det danske erhvervsliv. 

I fonden har vi udpeget fire temaer, som vi 
vurderer, er afgørende for dansk erhvervs-
livs konkurrenceevne. Bæredygtig produk-
tion, cybersikkerhed, nye teknologier og 
internationalisering. 

Hver af de fire temaer indeholder nogle 
særlige muligheder og udfordringer som 
dansk erhvervsliv står overfor og som 
tvinger virksomhederne til at handle på 
både et strategisk og et operativt niveau. 
Og det er de handlinger, som danske virk-
somheder skal rustes til at identificere og 
udføre bedst muligt med hjælp fra Indu-
striens Fond.

Målgruppen for vores virke og aktiviteter 
er alle danske virksomheder. Særligt i fokus 
er små og mellemstore virksomheder og 
iværksættere med potentiale til at skabe 
vækst og arbejdspladser. Når vi igangsætter 
og støtter nye projekter, har vi fokus på at 
styrke virksomhedernes værditilvækst og 
jobskabelse til gavn for Danmark.

Det gør vi ved at understøtte innovation 
og nytænkning i dansk erhvervsliv, og ved 
at skabe og bringe ny viden i anvendelse 
i de danske virksomheder. Og så arbejder 
vi hele tiden for at sikre, at erhvervslivet 
har adgang til de rette kompetencer til at 
kunne skabe vækst.

Viden
Kompetencer

Innovation

Mission 
Fremme dansk 

erhvervslivs  
konkurrenceevne
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impactprincipper
Med otte guidende impactprincipper 
sikrer vi, at projekter skaber maksimal 
effekt på dansk erhvervslivs konkurren-
ceevne. Principperne udgør en rettesnor 
for vores dialog med både nye og eksiste-
rende initiativer. Det overordnede og mest 
centrale impactprincip er konkurrence- 
evne, mens de øvrige principper udtrykker 
andre forhold, der er væsentlige for 
gennemførelsen af forandrings- og værdi-
skabende projekter.

Impact

1
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1. konkurrenceevne

2. katalyserende

3. diversitet

4. bæredygtigt

5. proaktivt

6. ambitiøst

7. virksomhedsrelevant

8. anvendt
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Fire visioner og Fire missioner
Selvom vi til tider laver indsatser, der tema-
tisk er meget brede, så er der, i langt stør-
stedelen af fondens virke, fokus på løbende 
at søsætte nye projekter og initiativer, der 
centrerer sig om de fire konkurrenceevne- 
temaer.

Det er derfor med dem som hjørnestene, at 
vi på de kommende sider præsenterer fire 
kapitler med udvalgte eksempler på akti-
viteter som vi laver inden for henholdsvis 
bæredygtig produktion, cybersikkerhed, 
nye teknologier og internationalisering.

Klimaklar konference 
Fængslet Horsens, maj 2023
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Charlotte Kjeldsen Krarup
Udviklingsdirektør, Industriens Fond

hvad arbejder 
Fonden For?
Vi vil skabe et konkurrencedygtigt 
erhvervsliv, hvor virksomhederne anvender 
nye teknologier ansvarligt og sikkert, og 
producerer med respekt for de planetære 
grænser. Det er en ambitiøs vision, og der 
findes ikke simple løsninger på, hvordan vi 
realiserer den fremtid. Derfor er vi optagede 
af at identificere, hvad det er for problemer 
vi skal løse for at skabe forandring. Vi leder 
så at sige efter roden til problemet. Og så 
tager vi fat om den. 

hvordan 
arbejder Fonden?
De problemer, vi søger at løse, er så omfat-
tende, at det kræver et bredt samarbejde 
at lykkes. Derfor anlægger vi en systemisk 
tilgang. Organisationer, mennesker, 
netværk og regler udgør systemer, og de er 
konstant i bevægelse og udvikler sig hele 
tiden. Partnerskaber er derfor helt centrale 
for systemforandring, og gennem filan-
tropien skaber vi fælles fodslag på tværs af 
mange aktører. Vi skaber platforme, hvor 
alle de delelementer, der udgør et system, 
kan mødes, så de styrker deres indbyrdes 
relationer, forløser deres strategiske fokus, 
og sammen kan tage skridt i en retning, 
der forandrer. Når vi sætter noget i gang, 
vægter vi den eksperimenterende og 
lærende tilgang højt. Ligesom innovation 

i erhvervslivet handler om at prøve nye 
ting af i virkeligheden, så har vi også som 
ambition at give systemer muligheder 
for at eksperimentere og forny sig. Måske 
er de mest effektive værktøjer endnu 
ikke udviklet, og måske skal vi have flere 
forskellige værktøjer i brug på måder, vi 
ikke er vant til, for at få fat om problemets 
rod. Men først når vi har defineret et fælles 
billede af problemet, hvad der forårsager 
det, og hvad der potentielt kan løse det, kan 
vi i fællesskab skabe de nødvendige foran-
dringer.  

hvad bidrager 
Fonden særligt med?
Forandring tager tid. Og på den dagsorden 
vi opererer på, findes der ingen snuptags-
løsninger. Men som private uafhængige 
filantroper, har vi det privilegie, at vi har 
tid. Tid til at ændre mindset, tid til at bygge 
bro mellem aktører, der ikke har tradition 
for at arbejde i partnerskaber, og tid til at 
samle folk, på tværs af brancher og faglige 
baggrunde. Vi kan derfor sikre ekspertise, 
diversitet og flere perspektiver i udviklings-
rummet og i den efterfølgende eksekvering. 
Og frem for alt er vi risikovillige og har 
erfaringer, tålmodighed og midler til at 
få den ønskede kvalitet i løsningerne og 
derved skabe forandring. 

mød  
udviklingsdirektøren



bæredygtig 
produktion

Bæredygtig produktion bliver i 
stadigt større grad en konkur-
renceparameter på det globale 
marked. Derfor vil vi skabe 
verdens mest bæredygtige 
produktionssektor her i 
Danmark.

Mens kloden koger og biodiversiteten bukker 
under, fortsætter menneskers forbrug og 
virksomheders produktion med at udfordre 
jordens balance. Klimaforandringer påvirker 
erhvervslivet over alt i verden og det samme 
gør den sjette masseudryddelse, hvor arter 
fjernes med høj fart.

Men forandringens vinde er begyndt at 
blæse. Om end der blot er tale om en meget 
mild brise, så anerkender de fleste i dag, 
at bæredygtighed er vigtigt. Videnskaben, 
verdensmålene og visionære virksomheder 
peger alle i én og samme retning. Vi skal leve 
mere bæredygtigt.

Det er en udfordring for dansk erhvervsliv. 
Men også en mulighed. For i takt med at hele 
verden skal omstille sig, så vil efterspørgslen 
efter bæredygtige produkter vokse.

• Dansk AM Hub 

• Afkobling 2030

• Ready2LOOP

• ESG i Værdikæder

• ESG - Fra rapportering til forretning

• Klimaklar Produktionvirksomhed

• Fremtidens Bæredygtige Produktion 

• ZeroWaste

• GreenUp Accelerator

• Deep Green

• Future Manufactures

• TurboPlant

projekter i dette aFsnit
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ved at reducere materialeforbruget og så 
skal sektoren være verdens mest regenera-
tive ved blandt andet at bidrage positivt til 
biodiversiteten.

De ønsker står vi heldigvis ikke alene 
med. Og for at realisere visionen, arbejder 
fonden blandt andet med mobilisering 
og øget samarbejde mellem mange 
forskellige samfundsaktører og hjælper 
de danske virksomheder med at lave egne 
bæredygtighedsfremmende tiltag.

bæredygtighed 
bliver vigtigere
Til trods for mange gode intentioner 
og sporadiske tiltag, lokalt såvel som 
globalt, er udfordringerne fortsat tydelige 
og store. Den traditionelle industrielle 
produktion udleder gift, gas og affald og 

forbruger fortsat store mængder af energi 
og ressourcer.

Det skal der laves om på, for alt andet lige, 
må det forventes, at regulering inden for 
en overskuelig årrække vil ramme forure-
nende og ressourceforbrugende virksom-
heder hårdt på pengepungen og dermed 
også på konkurrenceevnen.

Og det er altså også i det lys, at Industriens 
Fond arbejder for, at dansk erhvervsliv 
omstiller sig, så Danmark får verdens mest 
bæredygtige, og dermed konkurrencedyg-
tige, produktionssektor.

For at følge udviklingen i industrien 
løbende, har vi udviklet et grundigt over-
blik over tingenes tilstand herhjemme. 
Ved hjælp af en fælles baseline, kan vi nu 
følge med i, hvordan det går med forbrug 

og udledninger fra de danske fremstil-
lingsvirksomheder.

Desuden har vi - med baselinen - lagt defi-
nitionerne fast, så vi ved hvad vi taler om, 
når vi taler om bæredygtig produktion. 
Hvad skal vi måle og hvordan gør vi det?

Baselinen er udviklet som led i projektet 
Fremtidens Bæredygtige Produktion. 
Gennem baselinens fem indikatorer 
kortlægger projektet den danske industri, 
og måler hvordan det går med energi- 
forbruget, vandforbruget, forbruget af 
øvrige ressourcer, samt udledningen af 
henholdsvis CO2 og affald.
 
Resultatet er nedslående læsning. Det 
går den forkerte vej på flere forskellige 
parametre og den grønne omstilling synes 
langt borte. Omvendt, så har baselinen 

På netop det område, er Danmark og 
dansk erhvervsliv traditionelt en stærk 
spiller – en position, som skal bevares og 
gerne udbygges fremadrettet.

Det er også baggrunden for at Industriens 
Fond gennem en årrække har arbejdet 
med bæredygtighed, grøn omstilling, 
klimaforandringer og klimatilpasning 
og nu har samlet indsatsen i et egentligt 
program for bæredygtig produktion.

Programmets vision er en fremtid, hvor 
industriens miljø- og klimapåvirkning 
er markant reduceret, og hvor danske 
virksomheder skaber positiv forandring 
globalt. I praksis betyder det, at den 
danske produktionsindustri i 2040 skal 
være verdens mest klimaneutrale gennem 
reduktion af drivhusgasudledningen, den 
skal være verdens mest ressourceeffektive 
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givet os det ønskede udgangspunkt for 
forbedring – og det er der i høj grad plads 
til.

Med lignende hensigter udgav Industriens 
Fond i 2023 den første danske Circularity 
Gap Report. Den kortlagde arbejdet med 
cirkulær økonomi i Danmark og viste, hvor 
langt vi er fra at kunne kalde os cirkulære.
Med den danske rapport har vi, som 
nation såvel som erhvervsliv, fået en data-
baseret baseline for fremdriften af den 
cirkulære økonomi i Danmark.
 
Dermed har vi skabt – også inden for den 
cirkulære økonomi – et fælles sprog for, 
hvad begrebet konkret omfatter, og hvor 
udfordringerne og potentialerne er for at 
omstille Danmark til at blive mere cirku-
lært.

Som følge af 2023-udgivelsen er der nu 
iværksat målrettede initiativer – blandt 
andet inden for produktionssektoren – der 
skal hjælpe Danmark og dansk erhvervsliv 
med at bevæge sig i en mere cirkulær 
retning. Indsatser, der selvsagt peger langt 
ind i fremtiden og således også kommer til 
at fylde meget i 2024.

Med ambitiøse målsætninger i fondens 
program for bæredygtig produktion, 
samt en baseline og en kortlægning over 
cirkularitet i Danmark, så kan Industriens 
Fond, og andre relevante aktører, sætte 
yderligere fart på implementeringen af 
bæredygtige produktionsprocesser og 
cirkulær økonomi i dansk erhvervsliv – og 
tilmed arbejde for at bringe erfaringerne 
videre ud i udlandet via virksomhedernes 
værdikæder og produkter.

eFFektindikatorer circularity gap report
De fem effektindikatorer, som er 
centrale for projektets baseline

Kortlægningen af den danske 
industris forbrug.

læs mere læs rapporten

Miljøminister Magnus Heunicke
til lanceringen af Circularity Gap Report
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bred indsats skal 
aFkoble industrien
Med en af de helt store grønne omstil-
lingsindsatser i den danske industri, det 
bredt favnende initiativ Afkobling 2030, 
har Industriens Fond stillet sig i spidsen 
for et holistisk og missionsorienteret inno-
vationsprojekt, der tager afsæt i de forret-
ningsmuligheder der findes i den grønne 
omstilling.

Gennem ambitiøse og konkrete målsæt-
ninger arbejder Afkobling 2030 ud fra et 
agilt, eksperimenterende og samarbej-
dende mindset med henblik på at skabe 
en forandringsfokuseret tilgang, hvor 
store dele af det danske aktørlandskab 
inden for bæredygtig produktion, og alle 
involverede virksomheder, i fællesskab 
sigter efter at løse nogle af de komplekse 
problemstillinger, der uvægerligt knytter 
sig til den grønne omstilling. Initiativets 
altoverskyggende målsætning er at skabe 
absolut afkobling hos så mange virksom-
heder som muligt, med udgangspunkt i 
virksomhedens eksisterende forretning. 

Altså er målet at omstille virksomhederne, 
så de belaster klimaet og miljøet mindre 
og mindre, selvom virksomheden fortsat 
øger sin omsætning og indtjening.

Et af dem, er Ready2LOOP. Her har vi i 
en årrække sat fokus på den cirkulære 
økonomi ved at give de danske virksom-
heder nogle praksisnære værktøjer, så de 
kan indgå i den industrielle omstilling i 
retning mod mere cirkulære forretnings-
modeller.
 
Projektet kigger blandt andet på tilbage-
tagningsordninger og produktinnovation, 
og helt overordnet kommer Ready2LOOP 
hele vejen rundt om de danske virksomhe-
ders jagt efter mere cirkulære og bæredyg-
tige forretningsmodeller – herunder også 

Afkoblingsprojektet beskæftiger sig 
blandt andet med tre forskellige fagom-
råder, når der tages fat i virksomhedernes 
udfordringer.

Dels arbejdes der med at kapacitetsop-
bygge virksomhederne, så de bedre kan 
engagere sig i omstillingsprocessen, dels 
udvikles og styrkes samarbejdet med 
kunder, leverandører og partnere og 
sidst, men ikke mindst, arbejdes der med 
forbedringer i produkter, processer og 
forretningsmodeller gennem bedre mate-
rialevalg, mere velvalgte designløsninger 
og lignende forbedringstiltag.

det hele 
hænger sammen
At et projekt som Afkobling 2030 går 
holistisk til værks giver rigtig god mening. 
Tingene hænger sammen, og det er også 
det der gør sig gældende, når vi kigger 
på produktionssektorens arbejde med 
cirkulær økonomi.

Idéen med at tænke cirkulært og undgå 
spild går igen i flere af fondens initiativer 
inden for bæredygtig produktion. Både i 
projekter som blev sat i gang i 2023, men 
også i initiativer, der har flere år på bagen.

strategiske, organisatoriske, teknologiske 
og markedsmæssige udfordringer, samt 
naturligvis samarbejder på tværs af værdi-
kæder, virksomheder og brancher.

Professor Tim MacAloone
Leder af Ready2Loop

se cases
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esg er ogsÅ 
helhedsorienteret
At bæredygtighed er et bredt begreb, er 
kendt for de fleste. Et af de mest udbredte 
rammeværktøjer til arbejdet med bære-
dygtighed er ESG-konceptet. Ved at 
arbejde systematisk med miljømæssige, 
sociale og ledelsesrelaterede problema-
tikker og målepunkter, kan virksomheder 
bevæge sig i en mere bæredygtig retning 

– og samtidigt også dokumentere det.

Når virksomheder kan vise at de bevæger 
sig i den rigtige retning, så bliver de mere 
konkurrencedygtige. Men selvom bedre 
bæredygtighed baner vejen for øget salg, 
så er ESG-måling ikke bare noget der – fra 
den ene dag til den næste – omsættes til ny 
omsætning.

Opgaven med ESG-rapportering er omsig-
gribende og derfor har Industriens Fond 
i 2023 iværksat to projekter, der begge 
skal hjælpe små og mellemstore danske 
virksomheder med at få mest muligt ud af 
deres arbejde med ESG.

Det ene projekt, ESG i Værdikæder, har 
særligt fokus på samarbejde i værdikæden 
mellem kunde og leverandør for at finde 
ud af hvordan de to parter – med ESG 

lægger deres CO2-udledning, lægger en 
plan for at reducere den og desuden får 
indarbejdet det forbedrede CO2-aftryk i 
deres kommunikations- og salgsstrategi, 
så der kapitaliseres på klimatiltagene, og 
den forbedrede forretningsmodel dermed 
omsættes til øget konkurrenceevne.

En anden indikator i industriens baseline 
for fremtidens bæredygtige produktion 
er affaldsproduktionen. Den udfordring 
stiller projektet ZeroWaste skarpt på. Med 
fokus på design, materialer, produktions-
metoder og forretningsmodeller trænes 

som fælles referenceramme – kan gøre 
værdikæderne mere grønne og dermed 
skabe mere attraktive produkter til slut-
kunderne.

Det andet projekt, ESG – fra rapportering 
til forretning, fokuserer på at udvikle viden 
og værktøjer, der hjælper danske virksom-
heder med at omsætte hele rapporterings-
indsatsen, så den kan spille en nøglerolle 
i virksomhedernes forretningsudviklings-
indsats og jagten på nye kunder.

der skal bedre 
styr pÅ strømmene
Med industriens baseline for fremtidens 
bæredygtige produktion har Industriens 
Fond sat særligt fokus på fem indika-
torer, som industrien skal holde styr på i 
arbejdet med bæredygtig produktion.

Blandt dem, er industriens CO2- 
udledning. For at komme den til livs, har 
Industriens Fond søsat Klimaklar Produk-
tionsvirksomhed, der her i begyndelsen af 
2024 sætter yderligere strøm til de danske 
virksomheders grønne omstilling.
 
Kernen i projektet er, at tusindvis af 
danske produktionsvirksomheder kort-

 Minna Shukri og SustainX er en del af 
Klimaklar Produktionsvirksomhed
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virksomheder, gennem projektets mange 
aktiviteter, til at producere attraktive 
kvalitetsprodukter til fremtidens behov – 
helt uden spild. ZeroWaste blev igangsat i 
slutningen af 2023 og foldes for alvor ud i 
løbet af 2024. 

Reduktion af spild er også et af hovedfor-
målene med initiativet Fremtidens Bære-
dygtige Servicekoncepter, der blev igangsat 
i 2023 og bygger ovenpå fondens mange 
erfaringer inden for servitization.

Ved at benytte servitization-metoder 
hjælpes danske virksomheder til at knytte 
værdifulde serviceløsninger ovenpå deres 
fysiske produktsortiment. Vedligehold 
og løbende servicering er ofte en del af 
sådanne servicepakker og det samme kan 
garantier være. Alt sammen faktorer der 
taler for længere levetid og driftsoptime-

Krydsfeltet mellem spild, materialevalg og 
restprodukter er også et af omdrejnings-
punkterne i Dansk AM Hub. Hubben er i 
dag et nationalt samlingssted for 3D-print 
og additiv fremstilling, og hjælper danske 
virksomheder med at udnytte de mulig-
heder som de additive fremstillingsme-
toder stiller til rådighed.

Med 3D-print og additiv fremstilling går 
Dansk AM Hub i clinch med den tradi-
tionelle måde at producere på – altså 
subtraktiv produktion – og hjælper, 
gennem workshops, udviklingsforløb og 
innovationsprojekter, de danske virksom-
heder og iværksættere med at gøre addi-
tive manufacturing til en værdiskabende 
del af en mere grøn forretningsmodel.
 
Den additive fremstillingsmetode med- 
fører, at der anvendes færre ressourcer. 

Men produktionsmetodens bæredyg-
tige karakteristika kan komme endnu 
tydeligere til udtryk, når den råvare der 
bruges, rent faktisk består af affald fra en 
anden produktion. Det kan for eksempel 
være metalstøvet fra stålbearbejdning 
eller bestemte typer plastaffald, der kan 
omdannes, og anvendes som ny ressource 
i en additiv fremstillingsproces.

Ydermere – ud over selve produktionspro-
cessen – så kendetegnes de fleste forret-
ningsmodeller, der baserer sig på additive 
manufacturing, ved, at der ikke produ-
ceres til lager. Og på den måde undgås 
overproduktion og spild af ressourcer 
også den vej rundt.

ring af det enkelte produkt – og dermed 
også et bidrag til et mere bæredygtigt 
forbrug.
 
Gennem servitization-metoden styrkes 
også relationen mellem kunde og leve-
randør, fordi der ofte laves længereva-
rende serviceaftaler. Sådanne relationer 
bidrager til et øget fokus på fælles innova-
tion, velkonstruerede tilbagetagningsord-
ninger og forbedringstiltag baseret på for 
eksempel brugs- og adfærdsdata.

På den måde bidrager arbejdet med 
servitization til den grønne omstilling og 
styrker forretningen hos både leveran-
døren og hos kunden – og det er også i det 
lys, at Industriens Fond i disse år skubber 
yderligere til de danske virksomheders 
arbejde med at udvikle og udnytte fremti-
dens bæredygtige servicekoncepter.

servitize.dk
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Anders Ziegler Kusk
Programleder, Bæredygtig Produktion

hvorFor er bæredygtig 
produktion vigtigt?
Fordi det er den vej efterspørgslen bevæger 
sig. I takt med at kunder, investorer, myndig-
heder og medarbejdere efterspørger grøn-
nere produkter, så er produktionen også 
nødt til at være mere klimavenlig og mere 
cirkulær. Så det er et spørgsmål om konkur-
renceevne. Jo mere bæredygtigt man formår 
at producere sit produkt, desto mere rele-
vant og attraktiv er man som leverandør og 
samarbejdspartner. Men det handler også 
om, at virksomhederne har en forpligtigelse 
til at bidrage aktivt til omstillingen. Helt 
overordnet gælder det derfor om at produ-
cere på en måde, der tilfredsstiller både 
nutidige og fremtidige generationers behov, 
uden at overskride de planetære grænser. 
Det gælder både i forhold til klimaforan-
dringer, biodiversitet, ressourceforbrug og 
forurening. Så når vi arbejder med bære-
dygtig produktion, så ønsker vi at skabe 
en dansk produktionssektor, der er i pagt 
med det omgivende samfund. Og som tager 
aktivt ansvar.

har du et par gode rÅd 
til de danske virksomheder?
Den grønne omstilling kan fremstå uover-
skuelig og kompleks for mange virksom-
heder. Så det gælder om at komme i gang 
hurtigst muligt med fokus på de områder, 
hvor effekten er størst. Et godt sted at starte 

er derfor med at få overblik over, hvor man 
som virksomhed kan gøre størst positiv 
forskel. Dernæst gælder det om at få lagt 
en strategi for, hvordan man når derhen. 
Et godt udgangspunkt er at få styr på sit 
ressourceforbrug og sine udledninger, så 
begge dele kan reduceres. Det gælder både 
internt i virksomheden, men så sandelig 
også i virksomhedens værdikæder. Sidst 
men ikke mindst, er det vigtigt at vise sin 
grønne omstilling i kommunikations- 
indsatser og i salgsøjemed. Købestærke 
kunder skal kunne se, at man som virk-
somhed er grønnere end konkurrenten. 
Ellers får man ikke omsat den bæredygtige 
produktion til øget omsætning - og det er jo 
ellers meningen med det hele.

hvad kommer i til 
at arbejde med i 2024?
Det er som bekendt svært at spå. Især om 
fremtiden. Men sikkert er det, at kravene til 
bæredygtighed strammer til. De øgede krav 
skal være en fordel for dansk erhvervsliv 
og derfor skruer vi op for vores program- 
indsats inden for bæredygtig produktion. 
Blandt andet vil vi arbejde yderligere på at 
mobilisere endnu flere af vores samarbejds-
partnere, så vi sammen kan skabe en dansk 
produktionssektor, som er verdens mest 
bæredygtige.

mød programlederen
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nye opdagelser gavner 
den grønne omstilling
En af vejene mod en mere bæredygtig 
fremtid, går via nye teknologier, klimaven-
lige løsninger og banebrydende innova-
tion fra grønne iværksættere. Særligt tre 
initiativer fra Industriens Fonds projekt-
portefølje fokuserer på den slags løsnings-
muligheder.

Gennem det målrettede iværksætterforløb 
GreenUP Accelerator fokuseres der udeluk-
kende på opstartsvirksomheder, der 
udbyder CO2-reducerende teknologier og 
produkter. Det ambitiøse forløb modner 
iværksætterne og lægger stor vægt på at 
deltagerne hurtigt kommer på markedet 
og er rustede til at skalere virksomheden 
og øge salget globalt. Dermed formår 
de innovative virksomheder at gøre en 
positiv grøn forskel hurtigt – også langt fra 
Danmark.

I et helt nyt projekt, kaldet Deep Green, 
som vi netop har søsat i begyndelsen af 
2024, arbejder vi med nogle af de samme 
idéer som i GreenUP Accelerator. Branche-
mæssigt er definitionen en hel del bredere 
og kredser om teknologiske landvindinger 
generelt, der kan sætte skub i den grønne 
omstilling.

af 2024, igangsat projektet Future Manufac-
turers, der hjælper industrielle iværksæt-
tere, altså fremtidens produktionsvirk-
somheder, med at etablere produktion her 
i Danmark – og helst under så bæredygtige 
forhold som muligt.

Men idéen om at bruge iværksættere 
til at bringe ny viden og teknologi fra 
universiteterne ud i erhvervslivet har de to 
projekter tilfælles.

Og bliver vi for en stund ved iværksætterne, 
så har Industriens Fond, også her i starten 

to tendenser 
tager til i styrke
Over de seneste årtier har to tendenser 
taget til i styrke. Den ene er masseudryd-
delsen af flora og fauna, der betyder, at 
vi som erhvervsliv og befolkninger står i 
en kraftigt tiltagende biodiversitetskrise. 
Sådan en krise kommer til at have mange 
uønskede konsekvenser for danske virk-

 GreenUp Accelerator
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somheder. Og for at vende tendensen 
og øge biodiversiteten, har Industriens 
Fond derfor søsat et særligt biodiversitets- 
projekt, der skal fremhæve nogle af de virk-
somheder, der positivt påvirker naturen 
omkring os og formår at gøre den natur-
positive tilgang til en vigtig og profitabel 
del af forretningen.

Som endnu et bidrag til mere naturposi-
tive produktioner har Industriens Fond 
også forholdt sig til en anden tendens 
hos købedygtige kunder rundt omkring 
på kloden, nemlig en øget interesse for 
veganske fødevarer.

Den interesse vil projektet TurboPlant 
imødekomme, ved at forbedre vækstbe-
tingelserne for danske plantebaserede 
virksomheder. Det gøres gennem partner-
skaber med vigtige samarbejdspartnere 
som for eksempel investorer, detailkæder 
og internationale agenter.

Projektets målsætning er todelt. For det 
første skal nye danske plantebaserede virk-
somheder rustes bedre og gøres i stand til 
at indtage et globalt marked i vækst, og for 
det andet kan virksomhederne være med 
til at omstille den danske fødevaresektor 

i en mere bæredygtig retning og derved 
reducere udledningen af CO2 og andre 
skadelige gasser.

bæredygtighed er 
kommet For at blive
Med den tiltagende opmærksomhed på 
klima- og biodiversitetskrisen kommer 
fremtidens efterspørgsel til at være 
grøn. Købelystne kunder kommer til at 
søge efter grønne løsninger og det vil i 
tiltagende grad være attraktivt at kunne 
producere bæredygtigt.

Vores vision er at Danmark skal have 
verdens mest bæredygtige produkti-
onssektor og det betyder også, at vi i 
Industriens Fond fortsætter med at sætte 
ekstra strøm til vores program inden for 
bæredygtig produktion. Både i 2024, men 
også i årene derefter.
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cybersikkerhed

Dansk erhvervsliv bygger en stor del af for-
retningen på digitale forretningsmodeller 
og omsiggribende IT-løsninger. Big data, 
kunstig intelligens, dataanalyse, kommu-
nikation via cyberspace, IoT, kvantecom-
putere, digitale produktionsmetoder, 
virtual reality, digitale tvillinger og admi-
nistrative robotter er tydelige tegn på, at 
digitaliseringen har vundet indpas i dansk 
erhvervsliv.

Det er en god ting. De digitale løsninger er 
effektive, øger produktiviteten og frisætter 
arbejdskraft, der kan benyttes på bedre 
måder. Med andre ord, så er digitalise-
ringen med til at styrke dansk erhvervslivs 
konkurrenceevne.

Men der er et væsentligt aber dabei ved 
hele digitaliseringen. Den åbner nemlig en 
virtuel dør i cyberspace. En dør, som kan 
bruges til at bryde ind i virksomhedernes 

Dansk erhvervslivs brug af  
digital teknologi er eksploderet. 
Det samme gælder på den 
globale scene. Derfor er  
cybersikkerhed et voksende 
opmærksomhedspunkt for 
virksomheder og organisationer 
i hele verden – og derfor skal 
danske virksomheder være 
førende i at udvikle og anvende 
ansvarlige og sikre digitale 
løsninger.

Cybersimulator
Deltagerne bliver udsat for ransomware-krav

• D-Mærket

• Cyberrisk simulator

• Cyberskills

• De Danske Cybermesterskaber

• Fast track Kompetencer  

til Cybersikkerhed

projekter i dette aFsnit
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inderste kerne. Helt derind hvor forret-
ningskritisk data kan stjæles eller mani-
puleres, hvor produkter kan ødelægges, 
hvor produktionsanlæg kompromitteres 
og hvor virksomheden, dens værdikæder 
og dens kunder kan rammes hårdt på 
både krop, sjæl, pengepung og renommé. 
Der er jo ingen der vil samarbejde med en 
virksomhed, der ikke har styr på sin cyber-
sikkerhed.

høj cybersikkerhed 
styrker konkurrenceevnen
At en høj cybersikkerhed er godt giver 
næsten sig selv. Jo bedre man er til at 
beskytte sin forretning og sin data, desto 
bedre står man når hackerangrebet 
rammer.

Men cybersikkerhed handler om meget 
mere end bare modstandskraft. Det viser 
det danske cyberbarometer, som Indu-
striens Fond udgiver én gang årligt. Baro-
meteret baserer sig på godt 900 svar fra 
små og mellemstore danske virksomheder, 
og viser, at forbedringer inden for cyber-
sikkerhed, styrker konkurrenceevnen.

Dykker man ned i besvarelserne fra 2023 
så viser cyberbarometeret, at 94 procent 

rencefordele som konsekvens af det store 
cybersikkerhedsfokus.

Dermed bekræfter barometeret, at jo 
flere cybersikkerhedstiltag en virksomhed 
implementerer, desto flere konkurrence-
fordele opnås. Og derfor arbejder Indu-
striens Fond ufortrødent videre med at 
dygtiggøre de danske virksomheder inden 
for cybersikkerhed og ansvarlig dataan-
vendelse.

særligt Fokus 
pÅ cybersikre værdikæder
Cyberbarometeret gav igen i 2023 et bredt 
billede af danske virksomheders arbejde 
med cybersikkerhed. Og undersøgelsen 
viste også, at virksomhederne er opmærk-
somme på cybersikkerhed når de vælger 
underleverandører.

Godt 60 procent af virksomhederne i 
undersøgelsen angiver, at cybersikkerhed 
er vigtigt eller meget vigtigt, når de vælger 
underleverandør, og der er i det hele taget 
et udbredt fokus på at sikre høj sikkerhed 
i værdikæderne.

En kæde er, som bekendt, ikke stærkere 
end sit svageste led. Og i en tid hvor virk-

somheder i stort omfang er hvirvlet ind i 
hinanden gennem komponenter, forret-
ningsmodeller, dataudveksling og services, 
så kan et cyberangreb hos en underleve-
randør hurtigt blive til en alvorlig hæn-
delse i hele værdikæden.

Også i det lys giver det god mening at 
Industriens Fond i 2023 gennemførte et 
ACTION:CALL, hvor vi efterspurgte gode 
idéer til indsatser, der skaber cybersikre 
værdikæder hos dansk erhvervsliv.

Det er der kommet fem nye projekter ud af. 
De arbejder alle sammen med det samme 
felt, altså cybersikkerhed i danske virk-
somheders værdikæder, men de gør det på 
hver sin måde.

Et projekt fokuserer på fødevarebranchen, 
et projekt arbejder med robotvirksom- 
hederne i Danmark, et projekt sigter efter 
at sammensmelte disciplinerne cybersik-
kerhed og supply chains, et projekt under-
søger og udvikler små og mellemstore 
virksomheders indsatser med cybersik-
kerhed i værdikæden og et projekt under-
støtter det danske erhvervsfremmesystems 
arbejde med cybersikre værdikæder 
ved – blandt andet – at udvikle et særligt 

af virksomhederne i løbet af de seneste to 
år, har indført eller opdateret ét eller flere 
cybersikkerhedstiltag. Og af dem, er der 72 
procent, der oplever konkurrencefordele, 
som følge af de nye tiltag.

Koblingen mellem høj cybersikkerhed 
og styrket konkurrenceevne er således 
soleklar. Det underbygges yderligere af, 
at hvis man alene kigger på de virksom-
heder der har implementeret flest cyber-
sikkerhedstiltag, så taler tallene et endnu 
tydeligere sprog. Her er det nemlig 9 ud 
af 10 virksomheder, der oplever konkur-

cyberbarometer
Dyk ned i tallene 

i årets Cyberbarometer

cyberbarometer.dk
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mærkningsordning for IT-sikkerhed og 
dataanvendelse. Mærket kaldes D-mærket 
og bruges af virksomheder til at vise 
kunder – og den øvrige omverden – at man 
arbejder seriøst med cybersikkerhed og 
behandler data på ansvarlig vis. Der stilles 
nemlig en række strenge, men relevante, 
krav til de virksomheder, der ønsker at 
opnå og efterfølgende bruge mærket rent 
markedsføringsmæssigt.

D-mærket er udviklet sammen med en 
lang række af aktører i og omkring dansk 
erhvervsliv. Og for at sikre mærkets frem-
adrettede relevans og aktualitet, så er kri-
terierne for at få D-mærket tæt knyttet til 
de krav, som findes i NIS2-direktivet.

På den måde giver Industriens Fond de 
danske virksomheder et sted at gå hen 
for at få hjælp til at håndtere direktivet. 

værktøj, der hjælper små og mellemstore 
virksomheder med at forstå og løse kom-
plekse cybersikkerhedsudfordringer.

nyt direktiv dominerede
Særligt ét tema har trukket overskrifter i 
2023. Det omfattende NIS2-direktiv, der 
skal bidrage til at styrke cybersikkerheden 
i samfundskritiske sektorer i Europa var 
her der og alle vegne i det forgangne år.
Direktivet stiller krav til ledelse, risikosty-
ring, forretningskontinuitet og rapporte-
ring og rammer de danske virksomheder 
med varierende kraft. Men uanset hvordan 
man har organiseret sin virksomhed, og 
uanset hvordan man tjener sine penge, så 
er det vigtigt at være bekendt med direk-
tivet og dets konsekvenser.

NIS2-direktivet forventes at blive fuldt 
implementeret i løbet af 2024 og får vidt-
rækkende konsekvenser. Også for mange 
af de små og mellemstore virksomheder i 
Europa, herunder altså også store dele af 
dansk erhvervsliv.

d-mærket viser vej
For at bistå de danske virksomheders 
cybersikkerhedsarbejde, har Industriens 
Fond introduceret og udbredt den danske 

Ved hjælp af D-mærket sikres det nemlig, 
at virksomheder indretter deres cybersik-
kerhedsindsats, så den fokuserer på de vig-
tigste emner og samtidigt understøtter, at 
emnerne håndteres på den bedst mulige 
måde.

Selvom det er tidskrævende at leve op til 
D-mærket, så får virksomhederne også 
en værdifuld præmie i den anden ende, 
nemlig muligheden for at vise sig frem 
som en cybersikker leverandør og samar-
bejdspartner. Og det bliver man attraktiv 
af.

Med D-mærket, og de mange andre 
værktøjer, som Industriens Fond stiller til 
rådighed inden for cybersikkerhed, så kan 
danske virksomheder styrke cybersikker-
heden og dermed også konkurrenceevnen.

nis2

Hvad er NIS2 direktivet?

læs mere se cases
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hvorFor er 
cybersikkerhed vigtigt?
Danske virksomheder er gode til at udnytte 
digitaliseringen og bruge ny teknologi til 
at styrke konkurrenceevnen. Men digita-
lisering åbner desværre nogle nye flanker 
overfor hackere og andre cyberkriminelle. 
Og det kan være enormt dyrt at blive 
angrebet. Det koster både tid, penge og 
omdømme og det hæmmer konkurrence-
evnen. Derfor er cybersikkerhed et emne 
som enhver virksomhed skal tage alvorligt 
– også fordi cybersikkerhed nu er blevet 
license to play i dialogen mellem virksom-
heder og andre samarbejdspartnere.

har du et par gode rÅd til 
de danske virksomheder?
For det første bør alle prioritere cybersik-
kerhed meget højt. Jo flere cybersikkerheds-
tiltag man som virksomhed indfører, desto 
bedre er man rustet mod angreb og desto 
flere konkurrencefordele opnår man. Så 
det gælder om at komme i gang med det 
samme. Derudover er det også vigtigt at 
huske på, at cybersikkerhed rækker langt 
ud over virksomhedens fire vægge. Derfor 
skal man tænke værdikæden med, så alle 
led i kæden står stærkt. Og sidst, men ikke 
mindst, så husk, at cybersikkerhed er en 
holistisk opgave. Det handler selvfølgelig 
om tekniske løsninger, men det handler i 
høj grad også om ledelse, medarbejderad-
færd og gode processer.

hvad kommer i til 
at arbejde med i 2024?
Skal jeg forsøge at kigge lidt i krystalkuglen, 
så ser jeg et fortsat fokus på det her med 
værdikæder. Tal fra det danske cyberbaro-
meter viser, at mange virksomheder allerede 
er opmærksomme på, at cybersikkerheds-
udfordringen også rækker ud til kunder 
og leverandører. Så nu gælder det om at få 
styrket virksomhedernes cybersikkerheds-
samarbejde i værdikæderne, og det kommer 
vi til at beskæftige os med i 2024. Så kommer 
NIS2-direktivet til at fylde meget i 2024. 

Heldigvis har vi, med det danske D-mærke, 
allerede givet virksomhederne en vej at gå i 
forhold til at sikre sig og leve op til direkti-
vets krav. Så vi håber da, at endnu flere virk-
somheder vil benytte sig af den mulighed. 
Sidst, men ikke mindst, er der nogle emner, 
som vi særligt kommer til at beskæftige os 
med i 2024. 

Der mangler hænder og hoveder på 
cybersikkerhedsområdet og det skal vi 
simpelthen have løst, for cybersikkerhed 
bliver endnu mere vigtigt i fremtiden, når 
digitaliseringen udbredes yderligere. Og 
så kommer vi også til at sætte endnu mere 
fokus på at styrke iværksætteri og innovati-
onen i den danske cybersikkerhedsindustri. 
For der er rigtig meget vækst at hente her.Malene Stidsen

Programchef, Cybersikkerhed

mød programcheFen
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hvad gør man 
nÅr angrebet rammer?
Men til trods for den høje sikkerhed, så 
kan det stadigvæk gå galt. Og så er gode 
råd dyre, og de skal komme hurtigt!

Ved cyberangreb er mange ting nemlig på 
spil. Værdifuld data forsvinder, virksom- 
hedens gode renommé går op i røg, kunder 
bliver skeptiske og de ublu økonomiske 
krav fra cyberkriminelle suger kapital ud 
af virksomhedens konto.

Så hvordan er det at blive angrebet, 
hvordan føles det, hvordan reagerer 
ledelsen, hvordan holdes hovedet koldt og 
hvordan løses problemet?

Den slags spørgsmål er selvsagt svære at 
besvare. Men med den nye cyberrisk-simu-
lator, kan man prøve et hackerangreb på 
egen krop. Og det er både nervepirrende 
og lærerigt.

Sidst i 2023 åbnedes dørene til den nye 
Cyberrisk Simulator og det tilhørende 
træningscenter, hvor virksomhedsledelser 
nu udsættes for et fiktivt – men meget 
virkelighedsnært – scenarie, hvor virksom-
heden angribes af hackere.

kommende år skal træffe uddannelses- og 
karrierevalg.

Gennem det nationale initiativ CyberSkills 
står Industriens Fond derfor bag en lang 
række af arrangementer, konkurrencer, 
inspirationsforløb og communityaktivi-
teter, der, på tværs af køn, kultur og faglig 
baggrund, skal få flere til at interessere sig 
for cybersikkerhed. Og gennem Cyber-
Skills understøttes også undervisere, der 
ønsker at gøre cybersikkerhed til en del af 
undervisningen i skoler, i gymnasier og på 
erhvervsskoler.

Derudover står Industriens Fond også bag 
De Danske Cybermesterskaber og bakker 
desuden op om det danske Cyberlands-
hold og det omfattende kvalifikations-
forløb, der fører til udtagelsen af den 
landsholdstrup, der i 2024 skal forsvare de 

Man kan gøre meget for at beskrive, 
hvordan simulatoren virker, og hvordan 
den udsætter danske virksomhedsledere 
for alle faser af et cyberangreb – fra det 
første sekund hvor angrebet opdages og 
helt frem til den endelige afslutning. Men 
ord alene får ikke pulsen op og sveden til 
at pible på samme måde som simulatoren 
gør og heldigvis er den nu åben for alle 
virksomhedsledere og bestyrelsesmed-
lemmer, der vil mærke de ondsindede 
hackere på egen krop!

Flere skal arbejde 
med cybersikkerhed
Selvom cybersikkerhed efterhånden er 
på alles læber, og erhvervslivet er under 
angreb hver eneste dag, så har aktuali-
teten ikke forplantet sig til de fremtidige 
generationers karrierevalg. Alt for få kigger 
i retning af cybersikkerhed, når uddan-
nelsesvalget skal træffes og det betyder, 
at danske virksomheder i fremtiden kan 
opleve et endnu større kompetenceva-
kuum, end det de oplever i dag.

Det skal der laves om på. Derfor har Indu-
striens Fond i løbet af 2023 skruet yder-
ligere op for sin indsats på hele kompe-
tenceområdet. Et helt logisk sted at sætte 
ind er blandt talentfulde unge, der i de 

cybersimulator

Prøv et simuleret cyberangreb

læs mere
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danske farver ved europamesterskaberne i 
Torino i Italien. Både Cyberlandsholdet og 
De Danske Cybermesterskaber er med til at 
skabe kendskab til cybersikkerhedsemnet 
blandt unge i Danmark og er dermed vig-
tige mobiliseringsfaktorer i forhold til at 
få unge til at vælge netop cybersikkerhed 
som en spændende karrierevej.

Selvom de fremtidige generationer på 
arbejdsmarkedet er vigtige for danske 
virksomheders konkurrenceevne, så er 
det ikke nok bare at vente på, at arbejds-
kraftsmanglen måske fortager sig i frem-
tiden. Der skal handles nu og med kort 
aftræk. I det lys har Industriens Fond 
igangsat projektet Fast Track Kompetencer 

Til Cybersikkerhed. Gennem målrettede 
træningsforløb øges cybersikkerheds- 
kompetencerne hos en udvalgt mål-
gruppe – herunder neurodivergente, flygt-
ningekvinder og akademikere på kanten af 
arbejdsmarkedet.

Tanken er, at disse grupper åbenlyst har 
stærke evner, og at de, med forholdsvis 
simple greb, kan oparbejde særligt efter-
spurgte kompetencer inden for cybersik-
kerhed og dermed komme små og mel-
lemstore virksomheder til gavn.

cybersikkerhed Fylder 
Fortsat i 2024
Hen over 2024 kommer Industriens Fond 
til at fortsætte sine mange aktiviteter i fon-
dens cybersikkerhedsprogram. Der kommer 
stadigvæk til at være fokus på innovation 
og iværksætteri og så kommer arbejdet 
med cybersikre værdikæder til at blive 
yderligere intensiveret hen over året.

På sigt er forventningen, at der springer 
nogle praksisnære værktøjer ud af ind-
satsen. Sådanne værktøjer kommer til 
at finde sin plads i fondens portefølje 
af cybersikkerhedsværktøjer, ligesom 
D-mærket, HackerStop og andre virksom-
hedsrettede værktøjer.

 Oliver Lind Nordestgaard
Kaptajn for det danske cyberlandshold

Kan du huske da Danmark vandt guld ?

se videoen
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nye 
teknologier

Dansk erhvervsliv skal udnytte 
nye teknologier til at skabe vækst. 
Og så skal danske virksomheder 
være verdensførende inden for 
ansvarlig udvikling og anvendelse 
af teknologi.

Historien er fyldt med gode eksempler på 
teknologi, der radikalt har vendt op og 
ned på verden som vi kendte den. 

Hjulet, metallurgi og dampmaskinen 
er eksempler fra en efterhånden fjern 
fortid, mens vi mere nutidigt benytter os 
af 3D-print, kunstig intelligens, energilag-
ring, biotek, virtual reality, gensekvente-
ring, blockchains, kvantecomputere, nye 
materialer og den allestedsnærværende 
smartphone, der med trådløs internetfor-
bindelse, GPS, sociale medier og digitalka-
mera har puttet nye teknologier og mulig-
heder ned i lommen på os alle sammen.

Konsekvenserne af de nyeste teknologier 
kender vi ikke endnu. Men sikkert er det, 
at de kraftigt påvirker dansk erhvervslivs 
konkurrenceevne, og at virksomheder, 

• AI Denmark

• Nordic Health Lab

• Health Tech Copenhagen

• DIF Innovation Lab

• Contech Lab

• Dansk Center for Energilagring

• Danish Tech Challenge

• Motorvej for Materialeviden

• DAMRC

• Center for Innovation

projekter i dette aFsnit
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 der proaktivt formår succesfuldt at imple-
mentere og udnytte de nye teknologiske 
muligheder, kommer til at vinde markeds-
andele og skabe mersalg. Desværre er 
mange danske virksomheder – særligt de 
små og mellemstore – udfordrede når det 
handler om at tage nye teknologier til sig 
og omsætte dem til værdi og vækst.

teknologier skal 
bruges bedre
Derfor fokuserer en række af Industriens 
Fonds projekter på at styrke teknolo-

gianvendelsen rundt omkring i dansk 
erhvervsliv.

For eksempel gennem det nationale initi-
ativ AI Denmark, der handler om at gøre 
især de danske produktionsvirksomheder 
bedre til at skabe vækst på baggrund af 
machine learning, bedre algoritmer, store 
datamængder, computer vision og kunstig 
intelligens i allerbredeste forstand.
 
Nye teknologier rummer i sig selv store 
forretningsmuligheder. Men der hvor 

potentialerne er allermest enorme, er når 
teknologierne kan bruges til at løse nogle 
af vores allermest presserende problemer.

teknologi skaber 
mere sundhed
For eksempel inden for sundhed og 
velfærd, hvor øget købekraft, større fokus 
på helbred og velvære, samt en aldrende 
global befolkning, skaber nogle attraktive 
markedsforhold. Det er i den kontekst, at 
Industriens Fond har iværksat projekter, 
der på forskellig vis, giver danske sund-
hedsløsninger bedre muligheder for at 
komme ud til kunder overalt på kloden.

Et godt eksempel er Nordic Health Lab, 
hvor vi fra Industriens Fonds side netop 
her i begyndelsen af 2024 har udvidet vores 

engagement. Gennem projektet styrker 
vi samarbejdet mellem virksomheder og 
sundhedssektoren. Derved giver vi virk-
somhederne nogle unikke muligheder for 
at udvikle og afprøve nye teknologitunge 
produkter i virkelighedstro omgivelser, 
hvor de hurtigt kan modtage feedback fra 
både patienter, pårørende og praktikere. 
På den måde kan velafprøvede produkter 
hurtigere designes og efterfølgende finde 
vej til sundhedssystemer og patienter i 
udlandet også.
 
Et andet eksempel er Health Tech Hub 
Copenhagen, der bygger et velfungerende 
dansk økosystem bestående af iværksæt-
tere, etablerede virksomheder, investorer 
og dygtige praktikere fra sundhedssek-
toren. Den smeltedigel nedbringer udgif-

se cases se cases

Industriens Fonds' AI Award
Vinderne blev ReBlade
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terne til og udfordringerne med udvik-
ling og adoption af innovative digitale 
sundhedsløsninger der både kan gavne 
forebyggelsen og behandlingen i Danmark 
og ydermere forbedre sundheden generelt 
for mennesker over hele kloden.

Det globale fokus på sundhed, idræt og 
bevægelse har også skabt et interessant 
marked blandt motionister og sports-
interesserede. I takt med at idrætten i 
stigende grad også er et teknologikapløb, 
så udvikles der hele tiden nye teknologier 
og nyt udstyr, der kan måle og højne moti-
onisters præstationer.

Den slags grej og hjælpemidler er i høj kurs 
og derfor har Industriens Fond opbygget 
DIF Innovation Lab, hvor sejrssultne elite-
sportsudøvere, ambitiøse amatører og 
væksthungrende virksomheder samskaber 
nye produkter og løsninger, der kan 
hjælpe motionister og højne sundheden i 
hele verden.

I takt med at sport i stigende grad også er 
noget man ser og engagerer sig i verden 
over, har DIF Innovation Lab udvidet sit 
arbejdsområde til også at omfatte nye 
teknologiske værktøjer og platforme, der 

kan understøtte omverdenens interesse 
for sporten.

Det være sig for eksempel digitale løsninger, 
der gør det muligt for tilskuere, klubber, 
foreningsmedlemmer og sponsorer at 
involvere og engagere sig i events og 
konkurrencer. Ligesom der også arbejdes 
med produkter, teknologier og materialer, 
der kan bruges til at gøre eksempelvis et 

verdensmesterskab, et motorløb eller et 
halvmaraton mere bæredygtigt.

byggebranchen er bagud
En anden branche, der globalt er udfor-
dret, er byggebranchen. Det gælder også i 
Danmark hvor udfordringen er todelt. For 
det første, så er branchens produktivitet 
meget lav og har ikke rykket sig afgørende 
i mange år, og for det andet så er branchen 

meget forurenende. Målrettet udvikling og 
udnyttelse af ny teknologi kan løse begge 
udfordringer.

Derfor har Industriens Fond været med til 
at opbygge byggebranchens eget udvik-
lingslaboratorium ConTech Lab, hvor bran-
chen i fællesskab udvikler, hjemtager, tester 
og implementerer nye digitale løsninger. 
Målet er at effektivisere byggeriet, lave 
bedre logistiske løsninger, mindske spildet 
og dermed øge konkurrenceevnen.

teknologi giver god energi
Bæredygtig energiforsyning er et andet 
krydsfelt hvor ny teknologi møder en 
global megatrend. Med Danmarks styrke-
position inden for vindenergi in mente, 
har Industriens Fond etableret Dansk 
Center For Energilagring. Hvis ustabile 
energikilder som vind, sol og vand virkelig 

status, styrker  
og synergier 

om energilagring i Danmark

læs rapporten
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skal vinde frem, så kræver det nemlig, at 
energien kan lagres, indtil den skal bruges, 
så der også er strøm i kontakterne på en 
vindstille overskyet dag.
 
Centeret arbejder først og fremmest på 
at styrke det danske økosystem inden 
for energilagring og en vigtig del af det 
arbejde, er at bygge bro mellem universi-
teternes forskningscentre og det danske 
erhvervsliv, så de teknologiske landvin-
dinger i laboratorierne hurtigst muligt 
kommer industrien til gavn gennem 
kommercialiserbare produkter, der efter-
følgende kan afsættes globalt og bidrage 
til den grønne omstilling.

Fra Forskning 
til Fabriksgulv
Netop teknologioverførsel fra universite-
terne til erhvervslivet er en agenda som 
Industriens Fond fortsat interesserer sig 
for.

Det ses i mange projekter, men særligt i 
Danish Tech Challenge har teknologiover-
førsel gennem mere end ti år været et 
kardinalpunkt for projektets succes. Ved 
at hjælpe vækstiværksættere, der spindes 
ud af de danske universiteter, med at 

accelerere og skalere forretningen, under-
støtter Industriens Fond netop overførslen 
af teknologi til danske iværksættere, der 
dermed – helt fra starten af – kommer ud 
på markedet med innovative løsninger og 
stærk konkurrenceevne.

Også de etablerede virksomheder i 
dansk erhvervsliv skal blive bedre til at 
udnytte teknologiske fremskridt i de 
danske forskningsmiljøer. Et område hvor 
potentialet er stort, er inden for materia-
levidenskaben, hvor eksempelvis nano-
teknologi har ført stor fremdrift med sig. 

I slutningen af 2023 satte Industriens Fond 
et nyt initiativ i søen kaldet Motorvej For 
Materialeviden, som netop skal fokusere 
på materialeteknologiske muligheder for 
danske virksomheder.

Det er ikke kun teknologi fra danske 
universiteter, der kan løfte dansk erhvervs-
livs vækst og værdiskabelse. Også viden 
og teknologi fra udlandet kan katapultere 
virksomhedernes konkurrenceevne. 

Derfor skal nye teknologier, der blomstrer 
i andre lande, i stigende grad hjemtages så 
de kan gøre en positiv forskel på danske 
fabrikker og i danske virksomheders 
forretningsmodeller.

Det nyligt udvidede og opgraderede 
danske forskningscenter for avanceret 
produktion, DAMRC, arbejder blandt 
andet med netop identifikation, hjemtag-
ning og implementering af nye teknolo-
gier fra udlandet, som kan gavne især de 
danske fremstillingsvirksomheder.

For at sikre hurtigt afkast, så sørger DAMRC 
også for at ”oversætte” teknologierne til 
en dansk og brancherelevant kontekst, 

læs om teknologier

Danish Tech Challenge 2023
Vinderne blev Clair Scientific
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så vejen fra introduktion til anvendelse 
og afkast bliver kort og nogenlunde 
problemfri for den enkelte virksomhed.

teknologi præger ogsÅ 2024
Brugen af ny teknologi til at styrke 
konkurrenceevnen har længe haft fondens 
opmærksomhed og i løbet af 2023 lagde 
fonden således sidste hånd på det arbejde, 
der gennem en årrække er foregået i Center 
For Innovation.

Projektet har blandt andet udviklet et 
benchmark-værktøj, hvor virksomheder 
kan måle deres egen innovationsindsats 
op mod lignende virksomheder, og efter-
følgende sætte ind på de områder, som 
kræver ekstra opmærksomhed.

Benchmark-værktøjet er bygget for at 
inspirere dansk erhvervsliv. Målet er at 
flere skal innovere og at flere skal opnå 
succes og vækst gennem innovation. Det 
stemmer fint overens med Industriens 
Fonds ambitioner på teknologiområdet, 
hvor vi ønsker os at flere prøver sig frem 
med de nye teknologier og forhåbentlig 
vil de fleste erfare, at teknologierne giver 
overskud.

Fremadrettet kommer fonden derfor til at 
folde sin teknologiindsats yderligere ud. 
Sidste år blev indsatsen inden for både 
kunstig intelligens og sundhed udvidet 
markant, og med de store teknologiske 
fremskridt der forekommer i disse år, så er 
det helt åbenlyst at vi fortsat har blikket 
rettet mod nye teknologier her i 2024.

Det gælder først og fremmest i forhold til 
konkurrenceevnefremmende forretnings-
udvikling. Men det gælder i høj grad også 
hele arbejdet med at gøre ansvarlighed til 
en naturlig del af danske virksomheders 
forretningsmodeller, så bæredygtighed, 
ansvarlig teknologianvendelse og etik 
fortsat er en dansk styrke position i frem-
tiden.
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internationalisering

Danmark er et lille land med en åben øko-
nomi. Vores erhvervsliv lever af at handle 
med udlandet og de danske virksomheder 
møder derfor global konkurrence hver 
eneste gang en vare skal afsættes.

For at vedblive med at være attraktive og 
relevante leverandører og samarbejdspart-
nere, skal danske virksomheder konstant 
forny sig, forbedre forretningsmodellerne 
og øge konkurrenceevnen. På den måde 
kan de til enhver tid indgå konstruktivt 
i globale værdikæder og internationale 
relationer.

Men de gode globale relationer opstår ikke 
af sig selv. Industriens Fond har derfor sær-
ligt fokus på at styrke små og mellemstore 
virksomheders eksport og hjælpe danske 
iværksættere ind på udenlandske mar-
keder, hvor de kan finde kunder og rejse 
kapital.

Danske virksomheder skal ud 
i verden og dansk erhvervsliv 
skal udnytte viden, der hentes 
hjem fra udlandet. Det er de to 
primære indsatsområder for 
Industriens Fonds arbejde med 
internationalisering.

projekter

• Danish Export Academy

• Dansk Konkurrenceevneråd

• ESA BIC Denmark

• MedTech Growth

• Tech BBQ

• Modstandsdygtig.DK

• DASN

• Nation of Health

• Iværksætterindsats for  

ukrainske kvinder

• European-Ukranian Hub

projekter i dette aFsnit
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Derudover understøtter fonden også en 
dynamisk viden- og kompetenceudveks-
ling mellem dansk erhvervsliv og interna-
tionale vidensmiljøer, hvorfra erfaringer, 
metoder, viden og ny teknologi hentes 
hjem til Danmark til gavn for dansk 
erhvervsliv.

En hjørnesten i arbejdet med internatio-
nalisering af dansk erhvervsliv, er det nye 
nationale kompetencecenter for eksport, 
Danish Export Academy. Centeret skal 
træne og uddanne medarbejdere på alle 
niveauer i eksportivrige danske virksom-
heder.

Målet er at flere virksomheder eksporterer 
mere. Det gøres blandt andet gennem 
aktiviteter, der sikrer, at flere bliver dygti-
gere til at gennemføre eksportaktiviteter 
i udlandet og til at udnytte digitale salgs-
værktøjer til at nå relevante kunder – 
begge dele for at bidrage til en øget dansk 
eksport.

Akademiet tager mange forskellige 
metoder i brug for at løfte eksportkom-
petencerne i dansk erhvervsliv. Herunder 
almindelig undervisning, og i slutningen 

af 2023 blev første spadestik taget, til  
akademiets nye fysiske tilholdssted i  
Silkeborg. Her kommer det til at ligge 
som nabo til Eksportens Hus og byggeriet 
ventes at stå færdigt ultimo 2024.
 
Til den tid kan Danish Export Academy 
slå dørene op og byde indenfor til konfe-
rencer, netværksarrangementer, undervis-
ning og enestående mødefaciliteter.

Men allerede i dag er akademiet i fuld 
gang med at dygtiggøre medarbejdere i 
dansk erhvervsliv. Blandt andet via online- 
aktiviteter, der dermed ikke bare er tilgæn-
gelige for virksomhedernes ansatte her i 
Danmark, men som altså også når ud til 
udsendte salgsmedarbejdere, landechefer 
og øvrige eksportansatte langt fra spade-
stikket i Silkeborg.

Disse internetbaserede aktiviteter fort-
sætter med at være en fast del af akade-
miets virke, så det aldrig bliver et krav at 
kursisterne skal komme fysisk hen til aka-
demiet.

hvorFor danmark?
Et essentielt spørgsmål melder sig, når 
dansk erhvervsliv skal vinde markeds-
andele rundt omkring i verden: Hvorfor 
Danmark?

Hvad er det der kan gøre dansk erhvervsliv 
mere eftertragtet i udlandet, hvorfor skal 
udenlandske kunder vælge danske virk-
somheder til fremfor andre virksomheder 
– og hvordan sikrer vi, at udlandet, også i 
fremtiden, kigger mod Danmark, når der 
skal købes nye produkter, løsninger og 
serviceydelser?
 
Den slags spørgsmål besvarer Dansk 
Konkurrenceevneråd. Gennem debatter, 
undersøgelser og internationale range-
ringer, har rådet malet et øjebliksbillede 

af dansk erhvervslivs konkurrenceevne 
og forsøger derudover, sammen med eks-
perter og danske topchefer, at komme med 
nogle kvalificerede indspark og forslag til 
indsatsområder, som Danmark og danske 
virksomheder med fordel kan kaste sig 
over for at sikre, og måske endda forbedre, 
dansk erhvervslivs position, renommé og 
konkurrenceevne på den globale scene.

brancher der blomstrer
Gennem arbejdet i Dansk Konkurrence- 
evneråd kigger vi på erhvervslivets interna-
tionalisering og konkurrenceevne i aller-
bredeste forstand.

Men vi kan ikke nøjes med at male med 
den brede pensel. Det er afgørende, at 
dansk erhvervsliv – især iværksætterne – 

se kurser geopolitiske brieFings
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har det lange lys på og sætter spot på de 
vigtigste ting. Og det skal vi selvfølgelig 
også gøre i Industriens Fond.
 
I det lys, er der visse sektorer og brancher, 
der særligt blomstrer i disse år, og som 
må formodes at blive ved med at vokse i 
mange år fremover.

Det gælder for eksempel rumindustrien, 
det gælder inden for sundhed og velfærd, 
og så gælder det også hele tech-agendaen, 
der især føres an af den omsiggribende 
digitalisering, men som også knopskyder 
i form af for eksempel kunstig intelligens, 
3D-print, IoT, virtual reality, kvantecom-
putere, nye materialer og lignende under-
genrer.

For at fremme danske iværksættere – og 
understøtte deres globale vækst – inden 
for disse områder, har Industriens Fond 
igangsat iværksætteraktiviteter som 
ESA BIC Denmark, MedTech Growth og 
TechBBQ , der hver især, på forskellig vis, 
faciliterer iværksætternes kompetenceud-
vikling og kontakt med venturekapitali-
ster og kommende kunder.

modstandsdygtige 
virksomheder stÅr stærkere
Når danske virksomheder krydser 
grænsen, blæser der nye vinde. Kulturerne 
skifter, traditionerne ændrer sig og omgi-
velserne tager nye former. 

Verden er i forandring, økonomien er 
volatil og magtforskydninger mellem glo-
bale erhvervsmastodonter gør det svært at 
aflæse markedets uforudsigelige konjunk-
turer.

Læg dertil også tiltagende dokumenta-
tionskrav til virksomhederne, interna-
tionale spændinger mellem ideologier, 
alliancer og stormagter, rebelske pirater 
både til lands, til vands og i cyberspace, 
samt altomfavnende kriser med kolossale 

konsekvenser for mennesker, samfund og 
virksomheder. I den verden skal de danske 
virksomheder vokse. Det er selvsagt ikke 
en let opgave, selvom mange faktisk klarer 
det godt. 

Også langt fra hjemmemarkedet. For at 
ruste virksomheder til de tumultariske 
forhold omkring den globale samhandel, 
har Industriens Fond iværksat resiliens- 
projektet Modstandsdygtig.DK.
 
Gennem projektet arbejder danske virk-
somheder proaktivt med fremtidsscena-
rier for at kunne agere konstruktivt og 
hurtigt når nye kriser opstår og skaber 
forsyningsusikkerhed, energimangel, råva-
reknaphed, datalæk eller lignende udfor-
dringer.

iværksætteri
Hvordan arbejder Industriens Fond 

med iværksætteri?

læs mere se cases

Fuldt hus til
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Ved at have en høj robusthed, håber vi, at 
dansk erhvervsliv kan navigere agilt i både 
høj- og lavvande og være klar til at vinde 
nye markedsandele i både modvind, med-
vind og når stormene løjer af.

internationalisering 
er mange ting
Vores arbejde med internationalisering 
kredser først og fremmest om eksport og 
hjemtag af viden fra udlandet, som kan 
gavne den danske industri. Men internati-
onalisering er meget mere end det.

Det handler for eksempel også om mindset 
og møder på tværs af nationale og kultu-
relle skel. Det er fondens diversitetsindsats 
et konkret eksempel på. Men også DASN, 
det dansk-asiatiske netværk for små og 
mellemstore virksomheder, har vist vær-
dien af bedre netværk, når der skal skabes 
salg i udlandet.

Vi skabte netværket tilbage i 2020 hvor 
corona-pandemien forårsagede mange 
forhindringer på den internationale 
scene, men netværket har klaret skærene, 
og selvom fondens støtte til netværket 

ophørte i 2023, så er netværket stadigvæk 
aktivt og knytter fortsat danskere i Asien 
sammen om både sociale og kommercielle 
aktiviteter.

Fonden har i 2023 også afsluttet sin støtte 
til Nation of Health, der i dag står tilbage 
som et moderne, overbevisende og indby-
dende besøgscenter, der byder velkommen 
til købedygtige kunder fra udlandet, som 
er på jagt efter højkvalitetsløsninger til 
sundhedssektoren – noget som dansk 
erhvervsliv i høj grad kan levere.

På en uhyggelig baggrund har Indu-
striens Fond i 2023 også været med til at 
bygge internationale relationer gennem 
en særlig iværksætterindsats for ukrainske 
kvinder, der nu kører videre som The 
European-Ukrainian Hub, hvor båndene 
mellem Ukraine og Danmark – og det 
øvrige Europa – skal styrkes yderligere 
gennem events og forskellige netværksak-
tiviteter.

internationaliseringen 
skal holdes i gang
Selvom konflikter flere steder i verden står 
i vejen for den globale samhandel, så er 
dansk erhvervsliv afhængige af sine inter-
nationale aktiviteter. Som en lille åben 
økonomi er det en fordel for Danmark 
når vi kan række ud til vores naboer – og 
til dem der er endnu længere væk. Handle 
med dem, lære af dem og hjælpe dem.

Derfor fortsætter Industriens Fond med at 
fokusere på internationalisering i årene der 
kommer. Det er nemlig afgørende for de 
danske virksomheder og de er afgørende 
for Danmark.
 

Iværksætterindsats  
for ukrainske kvinder
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om 
industriens 
Fond
Industriens Fond er en  
privat filantropisk fond, der 
arbejder for at fremme dansk  
erhvervslivs konkurrenceevne.

Fondens aktiver beløber sig til cirka 4,8 
mia. kroner og hvert år uddeles i omeg-
nen af 250 mio. kroner til projekter og 
aktiviteter, der bidrager til at danske 
virksomheder står stærkere i den globale 
konkurrence og hele tiden øger væksten 
og værdiskabelsen.

Vi sigter efter at styrke alle danske virksom-
heder, men har særligt fokus på vækstlaget 
blandt små og mellemstore virksomheder, 
samt iværksættere med stort potentiale.

Med fokus på viden, kompetencer og 
innovation har Industriens Fond udpeget 
fire temaer, som vi vurderer, er afgørende 
for dansk erhvervslivs konkurrenceevne: 
Bæredygtig produktion, cybersikkerhed, 
nye teknologier og internationalisering. 
Det er især inden for disse fire konkur-

CEO Thomas Hofman-Bang
i debat på Folkemødet 2023 34
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renceevnetemaer, at fonden er mest aktiv 
og løbende igangsætter nye aktiviteter og 
initiativer.

I fondens strategi og uddelingspolitik 
beskrives det hvordan vi arbejder missi-
onsdrevet med innovation og impact i 
dansk erhvervsliv. Her fremgår det også 
hvordan fonden skaber værdi ved at være 
katalysator for positive forandringer i og 
omkring dansk erhvervsliv og konstant 
fokuserer på at skabe størst mulig effekt.

ledelse
Industriens Fonds øverste myndighed er 
bestyrelsen, som består af i alt seks med-
lemmer. Til at udleve Industriens Fonds 
mission har bestyrelsen ansat en admini-
strerende direktør, Thomas Hofman-Bang, 
der leder det daglige arbejde og fondens 
sekretariat, der udgøres af yderligere 16 
medarbejdere.

Industriens Fond repræsenteret på
HI Messen i Herning 2023
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virke og uddelinger 
Fonden arbejder på flere forskellige måder 
for at skabe positive forandringer for 
dansk erhvervsliv.

Gennem programmer tager fonden initi-
ativ til nye indsatsområder, partnerskaber 
og projekttiltag, hvor fonden går forrest 
med henblik på at samle aktører, sætte en 
ramme og igangsætte nye aktiviteter.

Derudover modtager Industriens Fond 
løbende nye projektforslag og går efter-
følgende i dialog med ansøgerne, for, i 
fællesskab, at skabe de mest forandrings-
skabende projekter.

I 2023 uddelte fonden i alt 251 mio. kroner 
til nye projekter og aktiviteter med fokus 
på at fremme dansk erhvervslivs konkur-
renceevne. Vi forventer at uddele nogen-
lunde samme beløb i 2024.

Fondens sekretariatFondens bestyrelse
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